Α' ΚΛΙΣΗ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ


Στην πρώτη κλίση ανήκουν :
· Αρσενικά ασυναίρετα σε -ας και -ης : ὁ ταμίας / ὁ μαθητὴς
· Αρσενικά συνηρημένα σε -ῆς : ὁ Ἑρμῆς
· Θηλυκά ασυναίρετα σε -α και -η : ἡ χώρα / ἡ τιμὴ
· Θηλυκά συνηρημένα σε -α και -η : ἡ μνᾶ / ἡ συκῆ

	ΚΑΝΟΝΕΣ

	  Γενικοί
i. Η γενική πληθυντικού και στα αρσενικά και στα θηλυκά τονίζεται στη λήγουσα και παίρνει περισπωμένη.  
· τῶν θαλασσῶν
· τῶν ἐνεργειῶν
i. τῶν σφαιρῶν Εξαιρούνται και τονίζονται στην παραλήγουσα τα εξής: αἱ αἱτησίαι —> αἱτησίων, ὁ χρήστης —> χρήστων
ii. Η κατάληξη -ας και στα δυο γένη και στους δυο αριθμούς είναι πάντοτε «μακρόχρονη».
π.χ. τοὺς στρατιώτας, τὰς γλώσσας
  Κανόνες Αρσενικών
i. έχουν τη γενική ενικού σε -ου
ii. έχουν τη κλητική ενικού σε -ᾰ και το α βραχύχρονο, όσα λήγουν σε: 
· -της, -άρχης, -πώλης, -τρίβης, -μέτρης, -ώνης, -λάτρης
· τα εθνικά —> π.χ. ὁ Πέρσης —> (ὦ) Πέρσα

ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΗ: Το όνομα «δεσπότης» στην κλητική ενικού ανεβάζει τον τόνο —> (ὦ) δέσποτα. 
  Κανόνες Θηλυκών σε -α:
ii. όταν πριν από το -α υπάρχει φωνήεν ή ρ το -ᾱ λέγεται καθαρό και διατηρείται σε όλες τις πτώσεις. Το -α αυτό είναι μακρόχρονο. παράδειγμα: ἡ πολιτεία, ἡ ἀλήθεια, ἡ ἀνδρεία
 Εξαιρούνται και έχουν τo -α βραχύχρονο τα:
· γαῖα / γραῖα
· μαῖα / μυῖα / μοῖρα
· πεῖρα / πρῷρα
· σπεῖρα / σφαῖρα / σφῦρα
· και τα προπαροξύτονα: π.χ. ἡ εὐγένεια, ἡ ἀλήθεια
iii. όταν πριν από -α υπάρχει σύμφωνο, εκτός του ρ, το -ᾰ λέγεται μη καθαρό, είναι βραχύχρονο και μετατρέπεται στη γενική και δοτική ενικού σε -η.
Παράδειγμα: 
· ἡ θύελλα / τῆς θυέλλης / τῇ θυέλλη
· ἡ γλῶσσα / τῆς γλώσσης / τῇ γλώσσῃ
iv. στην αιτιατική και την κλητική ενικού το -α είναι ό,τι και στην ονομαστική.
Παράδειγμα: 
· ἡ ἱέρειᾰ —> βραχύ —> άρα: τὴν ἱέρειᾰν / ὦ ἱέρειᾰ
· ἡ σημαίᾱ —> μακρό —> άρα: τὴν σημαίαν / ὦ σημαία




ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑΤΑ ΑΣΥΝΑΙΡΕΤΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ Α΄ ΚΛΙΣΗΣ

α. ΑΡΣΕΝΙΚΑ
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	ὁ
τοῦ
τῷ
τὸν
(ὦ)
	ταμίας
ταμίου
ταμίᾳ
ταμίαν
ταμία
	πολίτης
πολίτου
πολίτῃ
πολίτην
πολῖτα
	μαθητὴς
μαθητοῦ
μαθητῇ
μαθητὴν
μαθητὰ
	᾿Ατρείδης
᾿Ατρείδου
᾿Ατρείδῃ
᾿Ατρείδην
᾿Ατρείδη


	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	οἱ
τῶν
τοῖς
τοὺς
(ὦ)
	ταμίαι
ταμιῶν
ταμίαις
ταμίας
ταμίαι
	πολῖται
πολιτῶν
πολίταις
πολίτας
πολῖται
	μαθηταὶ
μαθητῶν
μαθηταῖς
μαθητὰς
μαθηταὶ
	᾿Ατρεῖδαι
᾿Ατρειδῶν
᾿Ατρείδαις
᾿Ατρείδας
᾿Ατρεῖδαι






β. ΘΗΛΥΚΑ σε α —> γεν. -ας
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	ἡ
τῆς
τῇ
τὴν
(ὦ)
	σημαία
σημαίας
σημαίᾳ
σημαίαν
σημαία
	γενεὰ
γενεᾶς
γενεᾷ
γενεὰν
γενεὰ
	ἐνέργεια
ἐνεργείας
ἐνεργείᾳ
ἐνέργειαν
ἐνέργεια
	μοῖρα
μοίρας
μοίρᾳ
μοῖραν
μοῖρα



	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	αἱ
τῶν
ταῖς
τὰς
(ὦ)
	σημαῖαι
σημαιῶν
σημαὶαις
σημαὶας
σημαῖαι
	γενεαὶ
γενεῶν
γενεαῖς
γενεὰς
γενεαὶ
	ἐνέργειαι
ἐνεργειῶν
ἐνεργείαις
ἐνεργείας
ἐνέργειαι
	μοῖραι
μοιρῶν
μοίραις
μοίρας
μοῖραι


γ. ΘΗΛΥΚΑ σε α —>γεν. -ης, η—>γεν. -ης
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	ἡ
τῆς
τῇ
τὴν
(ὦ)
	θύελλα
θυέλλης
θυέλλῃ
θύελλαν
θύελλα
	γλῶσσα
γλώσσης
γλώσσῃ
γλῶσσαν
γλῶσσα
	νίκη
νίκης
νίκῃ
νίκην
νίκη
	ψυχὴ
ψυχῆς
ψυχῇ
ψυχὴν
ψυχὴ



	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	αἱ
τῶν
ταῖς
τὰς
(ὦ)
	θύελλαι
θυελλῶν
θυέλλαις
θυέλλας
θύελλαι
	γλῶσσαι
γλωσσῶν
γλώσσαις
γλώσσας
γλῶσσαι
	νῖκαι
νικῶν
νίκαις
νίκας
νῖκαι
	ψυχαὶ
ψυχῶν
ψυχαῖς
ψυχὰς
ψυχαὶ

	B ΚΛΙΣΗ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ

	ΚΑΝΟΝΕΣ
· Τα δευτερόκλιτα ασυναίρετα ουσιαστικά είναι αρσενικά και θηλυκά σε -ος και έχουν τις ίδιες καταλήξεις σε ενικό και πληθυντικό αριθμό. Σχηματίζουν την κλητική ενικού χωρίς κατάληξη —> π.χ. (ὦ) ἄνθρωπε.
· Τα ουδέτερα ασυναίρετα ουσιαστικά έχουν τρεις πτώσεις όμοιες (ον.-αιτ.-κλ.) και στους δύο αριθμούς. Οι άλλες δύο πτώσεις είναι κοινές με τα αρσενικά και θηλυκά.
· Το -α των ουδετέρων στη β΄ κλίση είναι βραχύχρονο —> π.χ. τὰ δῶρᾰ

	



	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	ὁ
τοῦ
τῷ
τὸν
(ὦ)
	καρπὸς
καρποῦ
καρπῷ
καρπὸν
καρπὲ
	ἡ
τῆς
τῇ
τὴν
(ὦ)
	νῆσος
νήσου
νήσῳ
νῆσον
νῆσε
	τὸ
τοῦ
τῷ
τὸ
(ὦ)
	μνημεῖον
μνημείου
μνημείῳ
μνημεῖον
μνημεῖον



	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	οἱ
τῶν
τοῖς
τοὺς
(ὦ)
	καρποὶ
καρπῶν
καρποῖς
καρποὺς
καρποὶ
	αἱ
τῶν
ταῖς
τὰς
(ὦ)
	νῆσοι
νήσων
νήσοις
νήσους
νῆσοι
	τὰ
τῶν
τοῖς
τὰ
(ὦ)
	μνημεῖα
μνημείων
μνημείοις
μνημεῖα
μνημεῖα




	ΣΥΝΗΡΗΜΕΝΑ

	· Συνηρημένα ονομάζονται τα δευτερόκλιτα ουσιαστικά που είχαν άλλο -ο- ή -ε- πριν από τον χαρακτήρα -ο- και συναιρέθηκαν σε όλες τις πτώσεις π.χ. ὁ πλόος -> πλοῦς, το ὀστέον - ὀστοῦν 
· Οι καταλήξεις των συνηρημένων διαφέρουν από εκείνες των ασυναίρετων στην ονομαστική, αιτιατική και κλητική ενικού. Στις πτώσεις αυτές το -ο- και το -ε- συναιρούνται με τον χαρακτήρα -ο- σε —> -ου-
· Τα απλά συνηρημένα παίρνουν στη λήγουσα παντού περισπωμένη. Αν όμως είναι σύνθετα τονίζονται στην παραλήγουσα διατηρώντας τον τονισμό της ονομαστικής ενικού —> π.χ. ὁ ἔκπλους —> τοῦ ἔκπλου
	
	
	



	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ / ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	Ονομ.
Γεν.
Δοτ.
Αιτ.
Κλητ.
	ὁ
τοῦ
τῷ
τὸν
(ὦ)
	περίπλους
περίπλου
περίπλῳ
περίπλουν
περίπλου
	οἱ
τῶν
τοῖς
τοὺς
(ὦ)
	περίπλοι
περίπλων
περίπλοις
περίπλους
περίπλοι







